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Milí Záříčáci,
jak jistě víte, před téměř pěti měsíci byly 
komunální volby na léta 2022–2026.  
S naším uskupením Záříčáci jsme se jako 
jedna ze 4 kandidátek ucházeli o mandá-
ty obecních zastupitelů. Dali jste nám vel-
kou důvěru a naše strana získala nejvyšší 
počet hlasů. Při povolebních vyjednává-
ních jsem zvažoval, jestli mám stanout  
v čele obce na další 4 roky. Vnímám funk-
ci starosty jako velkou zodpovědnost 
nejen vůči vám občanům, ale i z toho 
pohledu, že hospodařím s veřejnými fi-
nančními prostředky a mým úkolem je, 
abych se postaral o rozvoj obce ke spoko-
jenosti všech. K funkci starosty přistupuji 
s pokorou, přece jen nemám zkušenosti  
s tímto specifickým druhem práce. Po-
stupně se dostávám do obrazu o chodu 
obce, do toho, co je potřeba zařídit a udě-
lat, a hlavně, jaké máme jako obec mož-
nosti. Budu se snažit jich maximálně vy-
užít, abychom udělali zase krok kupředu. 
Donedávna jsem byl ještě starostou naše-
ho Sboru dobrovolných hasičů Záříčí, ale 
nechtěl jsem být ve střetu zájmů. Hlavně 
se chci plně věnovat funkci starosty obce 
a nevím, jestli bych obojí zvládl vykoná-
vat dobře. Proto jsem svou funkci přene-
chal a zvolili jsme si jiného starostu sboru 
Davida Gregovského.  
Chceme vás v co nejvyšší míře informo-
vat o dění v Záříčí a chceme, aby měli  
k informacím všichni občané stejný pří-
stup. Proto jsme se rozhodli, že se obecní 
zpravodaj už nebude prodávat v místním 
obchodě, ale budeme jej zdarma rozdá-
vat do vašich poštovních stránek. Také 
jsme změnili formát, aby se zpravodaj 
lépe četl a přidali na barevnosti, aby byl 
poutavější, a hlavně byly barevné fotky. 
Ještě jednou děkuji všem, kteří přišli  
k volbám a věří nám, že obec v následují-
cích letech povedeme správným směrem 
dalšího rozvoje.

Michal Pospíšil 

Tříkrálová sbírka proběhla v Záříčí 8. ledna. 

ZÁŘÍČSKÝ
zpravodaj

č. 15, únor 2023

Vedení obce muselo ke konci loňského 
roku reagovat na ekonomickou situaci na 
trhu s energiemi, reflektovat na zvyšují-
cí se ceny služeb od partnerských firem, 
zohlednit ekonomickou situaci v České 
republice a zároveň brát ohled na obyva-
tele, kteří bojují se stoupajícími cenami za 
služby, potraviny, pohonné hmoty i ener-
gie. Zdražení některých služeb pro občany 
bylo však ze strany obce nevyhnutelné. 
„Ceny za komunální odpad se v letošním 
roce zvedly o 148 Kč. Ještě loni obyvatelé 
platili 500 Kč na osobu, letos už je to 648 Kč. 
500 Kč obyvatelé platili 15 let a za celou 
dobu poplatek nevzrostl. Nyní už je pro 
nás nereálné držet cenu na stejné výši. 
Částku 648 jsme zvolili proto, že je dělitel-

ná dvanácti měsíci,“ řekl starosta Michal 
Pospíšil. 
Stále se však jedná o částku, která je v ro-
zumné cenové hladině. Například v Racko-
vé u Zlína platí obyvatelé 800 Kč za osobu 
a většina obcí se pod 650 Kč za obyvatele 
nedostane.

Přemýšlejte nad tím, co vhazujete do 
popelnice 

Třídění odpadů je stále velmi důležité. Jedno-
duše řečeno, čím méně toho skončí v popelni-
cích, tím méně obec zaplatí za svoz a uložení na 
skládce. Někteří obyvatelé poctivě třídí, jiní do 
popelnic vhazují i papíry, plasty, sklo, plechovky, 
bioodpad či drobné elektrospotřebiče. 

POPLATKY ZA ODPAD SE ZVEDLY NA 648 KČ 
ZA OSOBU

pokračování na str. 2
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Sběrná hnízda jsou po obci roz-
místěná rovnoměrně a mají dosta-
tečnou kapacitu. I přesto se však 
obec stále setkává s tím, že lidé ne-
chávají u kontejnerů na separovaný 
odpad ležet plné igelitky či pytle  
s odpadem. Často je neroztříděný  
a jedná se o směs všeho možného. 

„Obecní pracovníci pak musejí 
hnízda pravidelně kontrolovat a po-
valující se odpadky odklízet. Za jejich 
svoz zaplatí obec ze svého rozpočtu. 
Tyto peníze bychom mohli využít 
smysluplněji,“ upozornil starosta. 

Na zadní straně zpravodaje je  
k dispozici kalendář odpadů, podle 

kterého obyvatelé vidí, kdy se sváží 
odpady. Tím pádem přesně vidí, kdy 
se co vyváží a odpadne výmluva, že 
nevěděli, že je zrovna svozový den. 

Také dnes už dávno neplatí, že 
popelnice musejí být před vývo-
zem úplně plné, jinak je popeláři 
nevyvezou. Pokud máte například 
jednočlennou domácnost a poctivě 
třídíte je možné, že vám v zimních 
měsících stačí popelnici nechat vy-
vézt jednou za čas. V létě může být 
popelnice po 14 dnech poloprázd-
ná a popeláři ji vysypou. 

Platby poplatků od 1. března:
648 Kč – za osobu s trvalým poby-
tem v Záříčí za komunální odpad
50 Kč – za jednoho pejska 
100 Kč – za každého dalšího pejska 

Poplatky se platí od 1. do 31. břez- 
na buď hotově v úředních ho-
dinách obecního úřadu Záříčí, 
nebo bezhotovostně na účet 
obce 6183322359/0800. Jako 
variabilní symbol uveďte prosím 
číslo popisné. 

Poplatek můžete uhradit buď 
jednorázově v březnu, nebo ve 
dvou splátkách ve dvou termí-
nech. Polovinu částky do 31. 3. 
2023 a druhou do 30. 6. 2023. 

Zavede se evidence psů 
V Záříčí v současné době chybí 

jakákoliv evidence psů. To znamená, 
že obec sice ví, kolik obyvatel zapla-
tilo poplatek za psa a kolik se vybra-
lo, už však neví jejich evidenční úda-
je. Aby se v případě zatoulání psa  
a jeho odchycení mohlo zjistit komu 
patří, vytvoří obec formulář, který 
majitelé psů vyplní. Bude obsahovat 
například údaje o telefonním čísle 
majitele psa, číslo čipu pejska a jeho 
popis. Tím se usnadní identifikace 
psa v případě jeho nálezu. Dále by 
lidé ohlašovali uhynutí pejska, (kte-
rého by obec vyřadila z evidence)  
a dodali do databáze údaje nového 
psa (pokud si jej pořídí).

Na webových stránkách obce  
a na Facebooku bude ke stažení for-
mulář, který majitelé psů vyplní pro 
potřeby obecního úřadu. Formulář 
pak odevzdají osobně na úřadě, 
nebo jej pošlou emailem na adresu 
ucetni@zarici.cz. 

text: Jana Hlavinková

CENÍK PRONÁJMU KULTURNÍHO DOMU ZÁŘÍČÍ PRO VEŘEJNÉ 
AKCE: 
5 000 Kč – celá budova kulturního domu pro pořádání veřejných akcí 

jinými, než obecními organizacemi
3 500 Kč – sál kulturního domu pro pořádání veřejných akcí jinými, než 

obecními organizacemi
1 500 Kč – balkon a společenská místnost pro pořádání veřejných akcí 

jinými, než obecními organizacemi

CENÍK PRONÁJMU KULTURNÍHO DOMU ZÁŘÍČÍ PRO SOUKROMÉ 
AKCE NA JEDEN DEN: 
celá budova:
2 500 Kč – soukromé akce obyvatel s trvalým pobytem v Záříčí
3 500 Kč – soukromé akce obyvatel s trvalým pobytem v jiné obci než  

v Záříčí
sál:
2 000 Kč – soukromé akce obyvatel s trvalým pobytem v Záříčí
3 000 Kč – soukromé akce obyvatel s trvalým pobytem v jiné obci než  

v Záříčí

balkon:
1 500 Kč – soukromé akce obyvatel s trvalým pobytem v Záříčí
2 000 Kč – soukromé akce obyvatel s trvalým pobytem v jiné obci 

než v Záříčí
Nájemce má povinnost prostory kulturního domu po akci uklidit, pokud 
tak neučiní, bude mu naúčtována částka 2 000 Kč. Spotřeba elektrické 
energie se provádí podle odečtů před konáním akce a po akci  
a částka se účtuje dle aktuálního ceníku. 

Zapůjčení vybavení kulturního domu:
nádobí: 200 Kč/den
stůl: 20 Kč/den
židle: 10 Kč/den
pivní set: 50 Kč/den

Zapůjčení technického vybavení obce:
ponorné čerpadlo: 200 Kč/den
lešení: 100 Kč/den
vysoušeč vlhka: 50 Kč/den

Ceník je platný od 15. 12. 2022. 

Odpadky se povalují mimo sběrná hnízda.

To je bohužel běžný stav u kontej-
nerů. 
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Nový ukazatel rychlosti zpomalí neukázněné řidiče 

Uklízejte po svém psovi, obec zakoupila sáčky a koše

Nedodržování stanovené rychlos-
ti v obci je problém. Maminky s ko-
čárky se necítí bezpečně, lidé se bojí 
přeběhnout silnici, a i rodiče musí 
na své děti dávat větší pozor. Nej-
více jsou řidiči neukázněni při vjez-
du do Záříčí směrem od Chropyně 
a od Troubek. Šoféři vidí rovnou, 
přehlednou a širokou cestu a my-
slí si, že není potřeba zpomalovat. 
Problémem však je, že v obci není 
žádný přechod pro chodce, a to ani 
u obecního úřadu, mateřské školy, 
autobusových zastávek či obchodu. 
V těchto místech se chodci nejčas-
těji pohybují, a když řidiči nejedou 

předepsaných 50 km/h, ohrožují 
nejvíce právě chodce. Proto se za-
stupitelé rozhodli situaci s neukáz-
něnými řidiči řešit.

„Ukazatel rychlosti je preventivní 
opatření kvůli bezpečnosti. Budeme 
jej instalovat u hlavní silnice u Píská-
če. Auta tady jezdí opravdu nepři-
měřenou rychlostí,“ uvedl starosta 
Michal Pospíšil. 

Umístění ukazatele už schválili  
i patřičné úřady a instituce, přede-
vším Policie ČR. V současné době 
obec jedná s firmou EG. D, a. s., která 
vlastní distribuční síť elektřiny, aby  
v místech byla skříňka napojená 

právě na elektřinu. Obec zde nechá 
postavit i nový sloup, na který uka-
zatel rychlosti nainstaluje. 

„Provoz ukazatele spustíme na 
jaře, budeme jej přemísťovat i na 
opačný konec obce, při vjezdu do 
Záříčí od Troubek,“ dodal starosta. 

Obec přístroj vyjde na cca 80 000 
korun. Kromě měření rychlosti bude 
ukazatel obci poskytovat i statistiku. 
Díky tomu budou zastupitelé vědět, 
ve který čas vesnicí projede nejví-
ce aut a jakou rychlostí. Pak budou 
moci lépe reagovat a udělat další 
opatření, aby řidiči opravdu dodržo-
vali předepsaných 50 km/h.

V poslední době se množí stíž-
nosti občanů na znečišťování ve-
řejného prostranství i soukromého 
majetku psími exkrementy. Obec se 
proto rozhodla jednat, a zakoupila 
nové odpadkové koše se sáčky na 
exkrementy. Tím pádem už se lidé, 
kteří půjdou se svým psem na pro-
cházku, nebudou moci vymlouvat, 
že zapomněli pytlík doma. Uklízet 
po svém psovi byste měli pokaž-
dé, když jej venčíte v obci nebo je-
jím bezprostředním okolí. Může se 
vám zdát, že když váš pes vykoná 
potřebu v okolí Pískáče, že to přece 
nikomu nemůže vadit. Ale pohybují 
se tu rybáři, lidé, kteří jdou na pro-
cházku, cyklisté i děti. A nikdo z nich 
si nechce domů odnést „voňavý“ 
poklad na botě. 

„Z tohoto důvodu prosíme obča-
ny, aby byli při venčení svých čtyř-
nohých miláčků ohleduplní k ostat-
ním a postarali se o úklid po svém 
psovi, zvláště pokud vykoná po-

třebu na chodníku nebo dokonce 
přímo přede dveřmi domů. Naopak 
děkuji všem, kteří zodpovědně uklí-
zejí. Za psa je totiž zodpovědný jeho 
pán,“ řekl starosta Michal Pospíšil. 

Jsou také případy, kdy jdou lidé 
venčit svého psa do okolí fotbalové-
ho hřiště či Pískáče a výkaly neuklidí. 

„Pohybuje se tam spousta lidí, 
což je velmi nepříjemné. Problém 
pak nastává i při fotbalových zá-
pasech, kdy jsou na hřišti hráči  
a v jeho okolí spousta fanoušků. 
Není to zrovna dobrá vizitka pro 
naši obec,“ popsal nešvary starosta. 

Situace je paradoxně horší  
v zimě, kdy sníh psí výkaly zakryje  
a jejich majitelé mají pocit, že se 
tím pádem ztratily. Nicméně jakmi-
le sníh roztaje, jsou jich plné trávní-
ky i chodníky.

Obec bude počet košů podle zá-
jmu občanů dále navyšovat a umís-
ťovat na nejpoužívanější úseky.

texty: Jana Hlavinková

Obec Záříčí
si velmi váží dlouholeté práce 

bývalé starostky 
paní Marcely Joklíkové,

která už do volebního 
období 2022–2026 dobrovolně nekandidovala. 

Charita Kroměříž velmi děkuje všem, kteří přispěli. Obec Záříčí děkuje třem 
skupinkám koledníků, bez kterých by se peníze nepodařilo vybrat.

Jde o: Věru a Pavlu Kopřivovy, Karolínu Křišťanovou, Anetku a Terezku 
Malantíkovy, Verču Hanušovou, Viktorku Hýbnerovou, Emču Stokláskovou  

a Andreu Vránovou. 
Vedoucími skupin byli: David Gregovský, Žaneta Fulierová a Petr Polišenský.

Tříkrálová sbírka
vynesla v Záříčí v letošním roce na 

pomoc potřebným

25 650 Kč.
V částce nejsou započítány peníze, kterými lidé 

přispěli bezhotovostně na účet Charity. Funkci starostky zastávala 
od roku 2010 do roku 2022.

Svými schopnostmi, znalostmi, lidskými
vlastnostmi a odborností výrazně 

přispěla k rozvoji Záříčí. 

Za to jí děkuje starosta Michal Pospíšil.
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Zastupitelé si stanovili priority pro letošní rok 

Obec má nového starostu i místostarostu a 6 nových zastupitelů z 11

Každý rok v listopadu se tvo-
ří nový obecní rozpočet na 
následující rok tak, aby jej 
mohli zastupitelé schválit na 
svém prosincovém zasedání.  
V něm počítají nejen s výdaji na 
zajištění chodu obce, ale také na 
investice. Záříčí má na rozdíl od 
většiny obcí štěstí v tom, že má 
ještě na jeden rok zafixované 
ceny energií. To znamená, že sta-
rosta nemusí řešit nárůst nákla-
dů na energie, a tím pádem může 
peníze použít na něco jiného. 

Do budoucna však bude muset 
obec nárůst cen energií řešit, a pro-
to si nechá vypracovat studii, zda se 
vyplatí položit na obecní budovy 
solární panely. 

V letošním roce se počítá s revita-
lizací herního prostoru na zahradě 

mateřské školy. Děti na ní využívají 
k  úschově hraček zděný domeček, 
který je už však vlhký a opadává z něj 
omítka. Pro děti je už nevyhovující,  
a proto se strhne a obec zakoupí 
nový, tentokrát dřevěný. Domeček 
bude sloužit k úschově hraček a po-
můcek ke hrám na školní zahradě.

Naproti obecního úřadu se na-
chází 8 obecních bytů. Přesněji ře-
čeno domků, které obec nechala 
postavit po povodních. V současné 
době je zpracováván nový Prů-
kaz energetické náročnosti budov 
potřebný k  vyřízení dotací, aby 
se mohly domky nechat zateplit. 
Součástí rekonstrukce bude celko-
vá oprava a dojde i na sociální za-
řízení, které už je v nevyhovujícím 
technickém stavu. Tím dojde nejen 
k zhodnocení nemovitostí, ale také 

ke snížení energetic-
ké náročnosti domků  
a k úspoře nájemníků 
na energiích. 

Obec se také pokusí 
odkoupit pozemky, aby 
mohla rekonstruovat 
chodníky v Drahách. 
Pokud by se odkup od 
soukromých vlastníků 
podařil, nechala by si 
obec vypracovat pro-
jekt a pokusila by se 
získat dotace. Jedná se  
o páteřní chodník v obci, 
který vede od obecní-
ho úřadu až ke statku.  
V současné době je ve špatném tech-
nickém stavu. Chodníky jsou staré  
a rozbité, kachličky jsou uvolněné, 
prší pod ně, povrch je nerovný,  

a hlavně nesplňují dnešní technické 
standardy a požadavky na bezbarié- 
rovost.                    

text: Jana Hlavinková

Po čtyřech letech se 23. a 24. zá- 
ří 2022 konaly komunální vol-
by, ke kterým v Záříčí přišlo 
60,80 % oprávněných voličů. 
To znamená, že si obyvatelé 
volili nové vedení obce na léta 

2022–2026. Během těchto dvou 
dnů mohli místní přijít do vo-
lební místnosti a vhodit do urny 
hlasovací lístek. V obci byly  
4 kandidátky: Sdružení nezá-
vislých kandidátů obce Záříčí,  

KDU-ČSL, Záříčáci a Sdružení 
nezávislých kandidátek. Mar-
cela Joklíková, která stála v čele 
obce od roku 2010 už nekandi-
dovala, a proto bylo jasné, že 
se zvolí nový starosta. Záříčáci 

získali 5 man-
dátů, Sdružení 
nezávislých kan-
didátů obce Zá-
říčí 3, KDU-ČSL 2  
a Sdružení nezá-
vislých kandidá-
tek 1 mandát. 
Starostou zastu-
pitelé na usta-

vujícím zasedání na konci října 
zvolili Michala Pospíšila, který 
už byl v minulosti 2 volební ob-
dobí zastupitelem. Místostaros-
tou se stal Ing. Tomáš Červinka. 
„Respektovali jsme výsledek vo-
leb a starostou se stal ten, kdo 
získal nejvyšší počet preferenč-
ních hlasů. Místostarosta měl 
druhý nejvyšší počet hlasů. Dě-
kuji všem občanům, kteří nám 
dali svůj hlas a důvěru. Je to pro 
nás veliký závazek,“ poděkoval 
starosta Michal Pospíšil. 
Průměrný věk zastupitelů obce 
činí 42,7 let.

Funkce zastupitelů v obci:

jméno funkce počet volebních období  
v zastupitelstvu od roku 2006

Michal Pospíšil starosta 3.

Ing. Tomáš Červinka místostarosta 1. 

Ing. Zbyněk Jehlář předseda Finančního výboru 1.

Ing. Otakar Klímek člen Finančního výboru 3. 

Jaroslav Vyrobník člen Finančního výboru 1.

Ladislav Dundálek předseda Kontrolního výboru 1.

Mgr. Zuzana Malinská členka Kontrolního výboru 1.

Lukáš Kostura člen Kontrolního výboru 1.

Mgr. Václav Karhánek předseda Kulturního výboru 4. 

Petr Polišenský člen Kulturního výboru 4.

Marcela Alexová členka Kulturního výboru 2. 

Výsledky voleb v roce 2022 podle volebních stran:

strana počet hlasů počet hlasů v % počet 
mandátů

Záříčáci 1 458 40,39 5

Sdružení nezávislých kandidátů  
obce Záříčí

955 26,45 3

KDU-ČSL 714 19,78 2

Sdružení nezávislých kandidátek 483 13,38 1

Volební statistika v Záříčí od roku 2006:

rok počet kandidátek volební účast v %

2006 3 57,93

2010 3 52,39

2014 3 58,33

2018 2 55,01

2022 4 60,80

Občané, kteří se dostali do zastupitelstva  
s nejvyšším a nejnižším počtem hlasů: 
271 – Mgr. Václav Karhánek v roce 2006
87 – Anton Šuška v roce 2018

text: Jana Hlavinková
zdroj statistik: www.idnes.cz
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Schválený rozpočet na rok 2023

Prezidentské volby 2023 Seznam kulturních a sportovních 
akcí na 1. pololetí

ROZPOČTOVÉ PŘÍJMY
Paragraf Rozpočet

11 850 000

101 zemědělská a potravinářská činnost a rozvoj 38 800

339 ostatní činnost záležitosti kultury, církví a sdělovacích prostředků 46 500

341 sport 15 000

361 rozvoj bydlení a bytového hospodářství 95 000

363 komunální služby a územní rozvoj 330 900

372 nakládání s odpady 120 000

617 regionální a místní správa 18 800

631 obecné příjmy a výdaje z finančních operací 5 000

PŘÍJMY CELKEM 12 520 000

ROZPOČTOVÉ VÝDAJE
Paragraf Rozpočet
229 ostatní činnost a nespecifikované výdaje v dopravě 72 000

231 pitná voda 35 000

232 odvádění a čištění odpadních vod a nakládání s kaly 15 000

311 předškolní a základní vzdělávání 545 000

331 kultura 29 000

339 ostatní činnost záležitosti kultury, církví a sdělovacích prostředků 1 063 000

341 sport 180 000

361 rozvoj bydlení a bytového hospodářství 1 080 000

363 komunální služby a územní rozvoj 1 582 000

372 nakládání s odpady 2 030 000

374 ochrana přírody a krajiny 405 000

521 ochrana obyvatelstva 10 000

551 požární ochrana 111 000

611 zastupitelské orgány a volby 1 275 000

617 regionální a místní správa 3 954 500

631 obecné příjmy a výdaje z finančních operací 20 000

640 ostatní činnost 113 500

VÝDAJE CELKEM 12 520 000

FINANCOVÁNÍ
0000 změna stavu krátkodobých prostředků na bankovních účtech 0

0000 splátka úvěru 0

1. KOLO 13. A 14. LEDNA

1. Andrej Babiš – 248 hlasů
2. Petr Pavel – 77 hlasů
3. Danuše Nerudová – 33 hlasů
4. Jaroslav Bašta – 16 hlasů
5. Pavel Fischer – 16 hlasů
6. Marek Hilšer – 8 hlasů
7. Karel Diviš – 2 hlasy
8. Tomáš Zima – 2 hlasy

2. KOLO 27. A 28. LEDNA

1. Andrej Babiš – 278 hlasů
2. Petr Pavel – 146 hlasů

 11. 2. – Obecní ples v kulturním domě od 18 hodin
 18. 2. – Vodění medvěda a ples s pochováváním  
   basy v kulturním domě
 18. 3. – Dětský karneval v kulturním domě
 1. 4. – Závody v Zimním plavání na Pískáči
 19. 4. – Setkání se seniory v kulturním domě
 30. 4. – Stavění máje
 3. 6. – Kácení máje
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Mateřská škola
Advent v mateřské škole

Na začátku adventní doby jsme 
dětem a s dětmi zdobili celou ma-
teřskou školu do vánočního ladění. 
Zdobily se vánoční stromečky ve tří-
dě a ve vstupních prostorech, andílci 
znovu krášlili všechna okna, připra-
vili jsme pro děti adventní kalendář 
z dárkových pytlíčků a podobně. I cel-
ková atmosféra v mateřské škole byla 
vánoční. Děti zpívaly koledy, vyráběly 
jednoduché dekorace, přáníčka, vá-
noční ozdoby a s radostí hrály drama-
tizaci vánoční hry o narození Ježíška.

Vánoční jarmark s rozsvícením 
vánočního stromu

Přestože je předvánoční období 
pro zaměstnance nejhektičtější z ce-
lého roku, všichni se snaží o to, při-
pravit dětem i ostatním krásné prožití 
adventního času. Začínáme hodně 
brzy přípravou na jarmark. Ten je vždy 
před 1. adventní nedělí, a my už v té 
době musíme mít navyráběné, na-
pečené, nazdobené, zabalené a oce-
něné vše, co pak nabízíme k prodeji. 
I letos nám pomohlo hodně našich 
příznivců, přátel a známých včetně 
rodičů většiny dětí mateřské školy. 
Pomohli nám jak s výrobky k prode-
ji, tak i s  vlastní organizací jarmarku. 
Všem patří náš velký dík. Poděkování 
patří i zaměstnancům obecního úřa-
du, kteří pro nás přichystali zázemí 
pro jarmark. 

Jarmark se uskutečnil v  sobotu 
26. listopadu na návsi u kapličky. Vše 
bylo během chvíle v rekordním čase 
vyprodáno. Děkujeme všem, kteří jste 

přišli a rozhodli se akci podpořit, za-
koupit náš výrobek nebo pohoštění. 
Utržené peníze jsou určeny dětem 
mateřské školy, a i tentokrát část vý-
těžku poputuje k  potřebným  lidem, 
kterým určitě udělá radost.

Po skončení prodejní akce promlu-
vil pan starosta Michal Pospíšil, popřál 
všem krásné prožití adventní doby  
a odpočítal rozsvícení vánočních 
světýlek na kapličce a vánočních 
stromů na návsi, které nás všechny, 
i všechny projíždějící naší obcí, těšily 
po celý adventní čas.

Mikulášská návštěva
V pondělí 5. prosince děti v mateř-

ské škole navštívil se svou nadílkou 
Mikuláš s  andělem. Děti o návštěvě 
předem nevěděly, bylo to pro ně pře-
kvapení, proto se v žádných dětských 
očích neobjevily záblesky strachu. 
Děti Mikuláše přivítaly veselými pís-
ničkami a s netrpělivostí očekávaly, 
jestli i ony budou obdarovány. 

„Byl jsem hodný? Dostanu i já svůj 
dárek?“ Zadarmo to však nebylo. Ka-
ždý musel zazpívat písničku nebo 
přednést básničku a svůj dárek si pak 
mohl odnést.

Projekt „Srdce na dlani“
Projekt se neváže pouze k  Váno-

cům, prolíná se celým rokem, ale 
jeho velká část spadá právě i do ad-
ventní doby. Děti jsou v  mateřské 
škole vedeny k  sounáležitosti, úctě 
a ohleduplnosti ke starším lidem. 
Podporujeme mezigenerační vztahy. 
Do práce mateřské školy zapojujeme 

seniory – např. paní J. Belhárková děti 
na podzim každoročně navštěvuje 
jako Jablíčková babička, v  pravidel-
ných intervalech děti navštěvuje  
i paní J. Kajanovičová jako Pohádková 
babička a v  předvánočním období 
nás navštívila další Pohádková ba-
bička – bývalá knihovnice Městské 
knihovny v Chropyni. V předvánoční 
době s dětmi pořádáme pravidelnou 
obchůzku. Navštěvujeme naše senio-
ry, obyvatele Záříčí starší 80 let, s vá-
nočním přáním a dárkem. Snažíme se 
i jim dělat malou vánoční radost.

Návštěva v Domově pro seniory
12. prosince předala ředitelka 

Mateřské školy Záříčí Domovu pro 
seniory U Moravy v  Kroměříži pou-
kázky na nákup v hodnotě 3 000 Kč 
jako přilepšení pro klienty. K návštěvě 
v Domově se přidal i pan starosta Mi-
chal Pospíšil a za kulturní komisi paní 
Marcela Alexová. Domov jsme vybrali 
záměrně, jsou v něm umístěni i naši 
spoluobčané, pro které obecní úřad 
připravil krásné dárky. K nim přidaly 
svůj dárek i děti naší mateřské školy.

Návštěva byla předem dohodnu-
tá. Sociální pracovnice nám připra-
vila krásné setkání s  našimi seniory 
v  malé jídelně. Čekala tam na nás 
paní Anežka Vavrušová, paní Ludmila 
Hudečková, paní Ludmila Kuriálová  
a pan Josef Kopřiva. Setkání bylo 
velmi milé a bylo vidět, že se nám 
podařilo udělat jim velkou radost  
a rozsvítit jim v očích šťastné plamín-
ky. Všichni čtyři zavzpomínali na svůj 
život v Záříčí, pan Kopřiva vzpomínal  
i na dobu, kdy začínal svou letitou 
práci pro obec Záříčí. Všichni vyprá-

věli o svém pobytu v Domově pro se-
niory a vyptávali se na to, co je u nás 
v obci nového.

Jen těžko jsme se loučili, bylo by 
pořád o čem povídat. Proto jsme si na 
závěr slíbili, že ve vánočním navště-
vování budeme i nadále pokračovat 
a sejdeme se opět v příštím roce.

Vánoční návštěva ve školce
Děti pozvaly do mateřské ško-

ly pana starostu Michala Pospíšila  
a všechny pracovníky obecního 
úřadu. Připravily si pro ně vystoupe-
ní. Předvedly dramatizaci Vánoční 
hry o narození Ježíška a předvedly 
své pásmo vánočních písní, koled  
a básniček. Touto cestou jsme chtěli 
zaměstnancům obce poděkovat za 
spolupráci v roce 2022.

Vystoupení dětí u Živého 
betlému

Obecní úřad připravil Živý betlém 
pro obyvatele Záříčí. V programu vy-
stoupily i děti naší mateřské školy se 
svou dramatizací vánoční hry a pás-
mem písní, básní a koled.Mikuláš

Pohádková babička

Jablíčková babička
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Myslivci
Hlavní lovecká sezóna

Hlavní lovecká činnost probíhá 
v  období od měsíce září do konce 
kalendářního roku. Tomu předchází 
odchov bažantíků a káčat kachny 
divoké březňačky. Koncem jara na-

koupíme odrostlá bažantí kuřátka, 
která dochováme v naší bažantí od-
chovně. Stejně tak i kachňata, ale ta 
vysazujeme na rybníku Stařina, který 
je součástí naší myslivecké honitby. 

Odlov odchovaných kachen za-
číná v polovině září. Kachny lovíme 

způsobem společné čekané v brz-
kých ranních hodinách. S odlovem 
odchovaných bažantů začínáme 
koncem října. Bažanty lovíme zá-
sadně na společných honech, které 
probíhají do konce roku, případně  

i do poloviny ledna. V minulé lovec-
ké sezóně jsme připravili a provedli 
celkem pět hlavních honů, z toho 
dva takzvané poplatkové. Finanční 
zisk z akcí poslouží především na 
úhradu finančních nákladů, které 
nám odchovem vznikají. Loni jsme 

zakoupili 1 500 bažantích kuřat.  
Z toho se podařilo odlovit 1 210 kusů. 

Dále jsme odlovili 8 divočáků, 
7 muflonů a 29 kusů srnčí zvěře. 
Všechna zvěřina byla náležitě ošetře-
na, u divočáků proběhla i veterinár-
ní prohlídka a posloužila k přípravě 
menu při mysliveckých a střeleckých 
akcích, nebo byla rozdána členům 
či prodána dalším zájemcům. Část 
odlovené zvěřiny se stala i cenou  
v tombolách. 

Kateřina
V loni jsme této významné spo-

lečenské akce obětovali všichni 
členové a naši přátelé nemalé úsilí 
a práci, abychom připravili zejmé-
na záříčským občanům hodnotnou 
a veselou taneční zábavu. Připravili 
jsme bohatou věcnou i zvěřinovou 
tombolu, kvalitní zvěřinovou večeři 
a zajistili kvalitní muziku. Ale jak už 
to někdy bývá a stane se, výsledek 
našeho snažení dopadl podle tref-
ného lidového přísloví: „Velká sláva, 
polní tráva.“ Přišlo jen 55 platících 
návštěvníků. Nám tato skutečnost 

vzala vítr z plachet a nevím, jestli 
bude ještě v budoucnu nějaká my-
slivecká „Kateřina.“

Poděkování
Je naší povinností srdečně  

a upřímně poděkovat všem našim 
sponzorům a přátelům za krásné  
a hodnotné dary do našich mys-
liveckých tombol, které jsme díky 
jejich věcným darům mohli připra-
vit. Také upřímně děkujeme panu 
Josefu Ježovi za kvalitní a chutné 
menu při všech střeleckých a mys-
liveckých akcích. Srdečný dík patří 
kolektivu mysliveckých trubačů za 
krásná „Halali,“ zejména na Kateřin-
ské zábavě a dalších střeleckých  
i loveckých akcích.

Panu Josefu Vymětalovi děkuje-
me za odborný dohled při odchovu 
bažantů i kachen. Srdečný dík pat-
ří všem našim členům a přátelům 
myslivosti za celoroční práci pro náš 
Myslivecký spolek Záříčí. V letošním 
roce vám přejeme hodně zdraví  
a životní spokojenosti.

text: Šeb.

A po Vánocích…
Po Vánocích se děti ještě sešly u vá-

nočního stromečku, kde na ně čekala 
spousta vánočních dárků. Lednový 
program jsme zahájili s tématem My 
tři králové jdeme k  vám. Následova-
lo téma Zima začíná, hlad má lesní 
rodina. Přestože venku se zima moc 
neukazovala, věnovali jsme se tema-
tice lesa, jeho obyvatel, jejich stop… 
Téma je u dětí oblíbené a vždy se 
dozví spoustu nového, zajímavého. 
Děti se učí hlavně vlastním prožitkem 
a experimentováním. Jen se nám 

vzhledem k počasí zatím nepodařilo 
uskutečnit naši každoroční vycházku 
do lesa s krmením zvěře. Ale nevadí, 
počkáme si, až zem pořádně zamrz-
ne a k  tématu i naší vycházce ke kr-
melci nebo k zásypu se ještě vrátíme. 
Právě teď je čas pro naše další téma 
Zima, zima, samá rýma. Věnujeme 
se s dětmi zdraví, nemoci, návštěvě 
u lékaře a všeobecně podpoře zdra-
vého životního stylu. A před námi je 
veselé masopustní období, na které 
se všichni moc těšíme.

 text: Jiřina Červinková

Vánoční obchůzka

Domov důchodců

Betlém
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Jak se u nás mluvilo (a někdy ještě mluví) 

 Stále si říkáme babinec

Protože je jazyk jako komunikační 
prostředek živý, v průběhu své exis-
tence se vyvíjí. V každém kraji vznikají 
výrazy a názvy na základě místních 
zvyklostí, každá generace si uzpůso-
buje své vyjadřování podle nových 
trendů. Všeobecně řečeno – s prud-
kým vývojem společnosti, studiem 
cizích jazyků, cestováním, pracovními 
příležitostmi a sdělovacími prostřed-
ky se mísí náš národní jazyk   s řečí 
mezinárodní. A tak se stává, že při-
jdeme při rozhovoru se svými vnuky 
do situace, kdy se vzájemně ptáme:  
„O čem je řeč?“

Ale protože je od nepaměti čeština 
jazykem bohatým a pestrým, dokáže-
me stále ještě, když se chce, se svým 
rodným jazykem domluvit.

DALŠÍCH NĚKOLIK SLOV PRO OŽIVENÍ PAMĚTI:

leléky .......................................... copy štuc .................................................rukávník
kóšček ........................................ kousek kóščiček........................................kousíček
prazleta .....................................náramek                             okřének ........................................ošatka
slaměnka..................................ošatka                                     jabléško ........................................jablíčko
brutvan .....................................pekáč                                      pernica ..........................................květináč
kvicht ......................................... závaží                                      hárešt .............................................vězení
pótec ..........................................pěšinka ve vlasech                 šmuk ..............................................bižuterie
pakátl  ........................................drobné děcko                           křék, keřék ...................................keř
glocek ........................................dřívko                                        šupka .............................................slupka
šlauch .........................................hadice                                       cviboch ........................................piškot
plachetka .................................plena                                           šlajčochy ......................................brusle
náspa .......................................... zápraží                                        globin ............................................krém na boty
seslička ...................................... sportovní kočárek                   sesla ................................................židle
šprudlák .................................... kvedlačka                                 vlňáček  ........................................pléd
lukše ............................................nudle                                        nátepnička .................................návlek na zápěstí
patažírovať  ............................. rozpitvávat                                 nadrchať ......................................natřepat
rozkřédlený ............................. roztažený                                 córať ...............................................chodit sem tam

text: Jarmila Kajanovičová

A stále se scházíme a podniká-
me různé aktivity. Ode dne, kdy 
vznikl náš neformální spolek, 
který jsme nazvaly Babinec, 
uplynulo už 17 let. Náplní spolku 
jsou různé činnosti přizpůsobe-
né věku a s ním spojenými fyzic-
kými schopnostmi. Pravidelně 
se scházíme vždy první čtvrtek 
v měsíci na posezení při kávě, 
zákusku a „pokecu.“ Neméně za-
jímavé jsou i naše akce: 

V uplynulém 2. pololetí roku 2022 
jsme podnikly výlet do Rožnova pod 
Radhoštěm a na Pustevny, abychom 
si s obdivem prohlédly nově vybu-
dovanou chatu Libušín, zničenou 
požárem. Posilnily jsme se tradičním 
valašským obědem a podstoupily 

jsme mírně náročnou túru k soše 
pohanského boha Radegasta. 

V září jsme absolvovaly už po 
několikáté návštěvu Pivních lázní  
v Rožnově pod Radhoštěm. Další 
velmi zajímavou akcí byla v listopa-
du návštěva Holešovského zámku. 
Původní výstava Českých koruno-
vačních klenotů byla rozšířena o dal-
ší dvě akce - výstavu výrobků učňů 
Sklářské průmyslové školy a shléd-
nutí unikátu holešovského zámku 
– meče rodu Rottalů ze 17. století.

Mnoho dojmů jsme si přivezly  
z Předvánoční Prahy. Využily jsme 
volného přístupu na Pražský hrad, 
který byl součástí trasy a prohlíd-
ky míst v okolí Hradu. Od Strahova  
k Hradu, přes Malou Stranu, Neru-

dovku, Staroměstské a Václavské 
náměstí, Karlův most a v závě-
ru jsme ještě absolvovaly exkurzi  
v České národní bance. S úctou jsme 
procházely Katedrálou svatého Víta, 
Vladislavským sálem, Zlatou uličkou 
a dalšími památnými místy.

Od měsíce října navštěvujeme 
Akademii třetího věku, kterou pořá-
dá Městská knihovna Chropyně. Ve 
čtyřech přednáškách jsme se dově-
děly o historii chropyňského zámku, 
o princeznách na zámcích, o bylin-
kách a o kávě.

Každoročně vypomáháme mateř-
ské škole při pořádání Adventního 
jarmarku. Napečeme a nazdobíme 
perníky, uděláme různé výrobky do 
prodeje a pomáháme na stáncích. 

Pro letošní rok ještě nemáme pev-
ně stanovený program. Víme však 
jistě, že se budeme pravidelně schá-
zet u kafíčka a dobrého zákusku, že 
naplánujeme nejeden zajímavý vý-
let, budeme pokračovat ve tvoření  
z čajových sáčků a dvakrát pojede-
me do Rožnovských Pivních lázní.
A chtěly bychom soustředit  
a udělat přehlídku dobových 
fotografií našich rodičů a praro-
dičů. Obracíme se s prosbou na 
občany o zapůjčení rodinných 
dokumentů, i když víme, že jich 
spoustu vzala povodeň v roce 
1997. Přesto doufáme, že se  
v mnohých rodinách najdou a že 
budou ochotny nám je zapůjčit.

 text: Jarmila Kajanovičová
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Ze života hmyzu, aneb co byste mohli vědět o životě Kompazzu

Živý betlém a společné zpívání koled

Tak za prvé, co to vůbec ten Kom-
pazz znamená. Jde o zkratku: Ko-
lektiv ochotníků milujících pivo  
a záříčskou zábavu. Jak dlouho 
už tady je?  Tak to sama nevím, 
ale určitě vím, že nějaký ten kří-
žek už na hřbetě rozhodně má.  
A co členové? No to je různé. 
Z těch zakládajících zůstalo zdra-
vé jádro, které se postupem času 
rozrostlo o nové tváře. A jsme 
rádi, že se přidávají i mladší roč-
níky. I když jde o rodinné přísluš-
níky z řad členů. No co, asi holt to 
budou mít ty naše děti v genech. 
Nebo že by v krvi?

Prostěradla na duchy
A teď malé ohlédnutí za uplynulým 

rokem, takže za rokem 2022. Jako ka-
ždý rok jsme se v polovině ledna sešli, 
abychom se domluvili, jestli vůbec, 
a co bude na masopust. Protože nás 
ještě pořád strašil strašák Covid, bylo 
to tak půl na půl. 

„Ano, uděláme masopust s průvo-
dem i programem večer. Ne, nebu-
deme dělat nic. A když, tak možná je-
nom obejdeme dědinu. Večer stejně 
nikdo nepřijde, lidi sedí doma a bojí 
se, že budou nemocní.“   

Tak nějak probíhala naše první 
schůzka. Už u druhého sezení jsme 

se shodli, že dědinu obejdeme urči-
tě. Však kdo bude chtít otevře a kdo 
ne, tak prostě ne. Byl tu konec ledna 
a padlo rozhodnutí, že prostě večer 
basa pochovaná být musí. No, ale co 
teď tak nahonem vymyslet a hlav-
ně nazkoušet. Ještě, že máme Ivetu. 
Nebo, že by to byl letos někdo jiný, 
kdo přišel s  nápadem na duchny? 
Takže honem sestříhat hudbu, sepsat 
kroky, a pak tu sebranku ukecanou 
nějak zpacifikovat. Musím teda říct, 
že bez hlasu se to fakt dělá blbě. Další 
věc, sehnat prostěradla a poprosit naši 
nejhodnější a nejvrchnější švadlenku, 
paní Štětinovou, o našití těch mon-
ster. Čas se krátil a nervy narůstaly. Za-
jistit občerstvení, nachystat sál.

Medvěd s družinou
A ejhle byla tu sobotu 26. 2. 2022 

a všichni záříčáci čekají, až přijde 
medvěd s medvědářem a jejich dru-
žinou. No řeknu vám, obejít celou 
dědinu, to je makačka na půl dne. 
A žádný odpočinek potom, žádný 
hezky nožičky do klidu. Hezky mazat 
na kulturák a chystat na večer. Teda, 
večer je moc silné slovo. Protože 
první hosté začnou chodit už kolem  
18 hodiny. A na nás je postarat se  
o zábavu jak dětí, tak dospělých.  
A nejen o zábavu, ale taky o to, aby 

měli co jíst a pít až skoro do bílého 
rána. Uf, máme to, doufejme, že 
úspěšně za námi. Ale co to poví-
dám, to byl jen masopust.

Tančící domino
V březnu dáme oraz a v dubnu za-

čneme vymýšlet, co bude na kácení 
májky. Přeci to nenecháme jen tak na 
hasičích, co by to bylo za kácení bez 
nějaké srandy. Musím teda s lítostí při-
znat, že letos to nebylo zrovna radost-
né chystání, protože jsme zaznamenali 
jakési divné řeči z  řad pořadatelů, že 
si zas „Kompazzáci“ budou honit triko  
a chudáci hasiči budou makat. Ale hoši 
naši hasičský, vždyť i váš starosta, či jak 
se ona vedoucí pozice u vás nazývá, 
je jedním z nás. A nejenom on. A ruku 
k  dílu vždycky přiložíme všichni. Ať 
už při chystání celé akce, tak u stánků 
s občerstvením. A i s následným úkli-
dem vám většina z  nás pomáhá. Ale  
i přes tyto malé tahanice jsme se zase 
pustili do nácviku. Tentokrát to bylo 
„tančící domino“ či jak to nazvat. A 
protože pro vás stále vymýšlíme nové 
a nové kusy, byla tentokrát i inovovaná 
scénka před samotným skácením máj-
ky. Takovou pohádku o Krakonošovi 
ještě asi nikdo nikdy neviděl. Soukro-
mě, takovou improvizaci nedávají ani 
ve slavné Partičce. To by pánové čučeli.

Pavoučí ženy a černí andělé 
Přešlo léto a padla otázka, co stra-

šidelná stezka? No ta samozřejmě 
musí být, to by nám děti neodpustily. 
A nejen naše místní, ale i ty přespol-
ní, které už k  nám léta za strašidly 
chodí. A tak nastává rokování, kdo za 
co půjde. Nebály se děti některých 
masek víc, než by bylo potřeba? Ně-
které masky už jsou tradice, třeba čerti  
a čarodějnice, taky bílá paní a bezhla-
vý rytíř. Ale co takhle něco nového, 
jako třeba pavoučí ženy, černí andělé 
anebo alchymisté. Ale před tím, než se 
vydáte na cestu, nás čeká ještě spous-
ta dalších příprav. Když nepočítám, 
že si každá maska musí sehnat svůj 
kostým a taky nějaké to strašidlácké 
líčení, musíme taky nachystat celou 
trasu. Od brány, přes světýlka po cestě 
až do cílového posezení s ohýnkem, 
špekáčkem a taky dobrým čajem pro 
děti a svařákem pro dospěláky.  

Setkáme se 18. února 
A protože právě teď, když tvořím 

tyhle řádky, je leden 2023, můžu jen 
potvrdit, že Kompazz nespí a je v plné 
práci při přípravě na ten letošní ma-
sopust. Takže milé Záříčí v  sobotu  
18. 2. 2023 se na vás všechny těšíme  
a doufáme, že VY se těšíte na NÁS.

text: AK

Příjemné vánoční zpestření si 
mohli ve čtvrtek 22. prosince 
užít všichni, kteří se přišli podí-
vat ke kapličce na návsi.

Hned v úvodu za doprovodu 
fanfár dorazili k jesličkám Tři králo-
vé s andílky i pastýřem s ovečkou, 
kde na ně čekala Panna Marie s Jo-
sefem i Ježíškem.

Nejprve scéna patřila dětem  
z mateřské školy, které si připravi-
ly vánoční pásmo písní, básniček  
a na závěr sehrály hru O narození 
Ježíška. Následovaly koledy v po-
dání děvčat na příčné flétny a slova 
se ujal pan starosta Michal Pospíšil, 
který všem přítomným popřál krás-
né Vánoce.

Poté si všichni společně zazpívali 
několik známých vánočních koled 
a rozjímali poklidnou atmosfé-
ru, kterou dokreslovala vůně čaje, 
svařeného vína i gulášové polév-
ky vařené v kotlíku na ohni, vítězi  
1. ročníku „O nejlepší Záříčský guláš.“

Děkujeme všem, kteří nám po-
mohli zpříjemnit obyvatelům Zá-
říčí předvánoční čas a jakýmkoliv 
způsobem se podíleli na organizaci 
celé akce, i dětem za krásné vystou-
pení, které se jim moc povedlo.

   text: kulturní výbor
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Z činnosti mladých hasičů za rok 2022

Po 23 letech skončil jako starosta hasičů Michal Pospíšil, 
novým starostou je David Gregovský

8. ledna jsme se zapojili do Tříkrá-
lové sbírky v naší obci. Celková suma 
z obou pokladniček koledníků činila 
24 501 korun.

V březnu jsme se zapojili do vý-
tvarné soutěže Požární ochrana oči-
ma dětí.

23. dubna jsme se zúčastnili 
soutěže o Zlatou proudnici Hané  
v Kyselovicíc. Družstvo starších žáků 
A se umístilo na 4. místě a družstvo B 
na 6. místě z 21 družstev. Naše druž-
stvo mladších žáků A se umístilo na 
13. místě. Družstvo B na 16. místě. 
Družstvo C na 18. místě a družstvo 
D na 20. místě z 21 družstev.

14. května starší žáci jeli na 1. kolo 
hry Plamen v Chropyni. Bohužel na 
podzim jsme neběželi závod požár-
nické všestrannosti a ani útok CTIF. 
Proto jsme jarní kolo brali spíše jako 
trénink a celkově jsme se umístili na 
9. místě ze 14 sborů. V květnu jsme 
ještě pomáhali při tradičním stavění 
a kácení máje.

18. června se ve spolupráci  
s obecním úřadem Záříčí a s Mysli-
veckým sdružením Záříčí konaly zá-
vody v chytání ryb pro všechny děti 
ze Záříčí na rybníku Polňák ve Vlkoši. 
Závodu se zúčastnilo 32 dětí, které 
soutěžily o krásné ceny.

21. srpna jsme se staršími žáky jeli 
chytat ryby do Vlkoše. Chytali jsme 
ryby i přes noc. Škoda jen toho nepří-
znivého počasí.

26. srpna měly děti z přípravky 
sportovní Hasičské odpoledne se 
spaním na kulturním domě. Závodi-
lo se v hasičské opičí dráze. Všechny 
byly moc šikovné, a každý si odnesl 
nějakou cenu. Pak jsme si společně 
opekli špekáčky. Večer jsme šli hledat 
poklad, který děti pomocí hádanek  
a mapy našly. Před spaním jsme si za-
hráli ještě slovní hry. Po snídani bylo 
vyhodnocení celé akce.

29. srpna jely děti z přípravky na 
výlet do Brna. Navštívili jsme zoolo-
gickou zahradu, a pak jeli do Bruno 
parku, kde jsme měli společný oběd. 
Výletu se zúčastnilo 25 dětí.

5. září jsme se na hody zapojili 
do 1. ročníku Gulášfestu. Se staršími 
žáky jsme uvařili guláš z hlívy ústřičné  
a vybojovali jsme 3. místo v hlasování 
od návštěvníků a získali jsme i speci-
ální cenu od poroty. Děti z přípravky, 
mladší žáci a starší žáci předvedli 
ukázku štafety dvojic.

11. září se konala soutěž O pu-
tovní pohár starostky obce Záříčí. 
Do naší obce se sjelo 20 hasičských 
družstev mladých žáků. Naši mladší 

žáci se umístili na 8. místě. Družstvo 
starších žáků obsadilo taky 8. místo. 
Zde se předvedla i naše družstva  
z přípravky. Družstvo A vybojovalo  
1. místo a družstvo B 3. místo. Zde 
patří velké poděkování obecnímu 
úřadu Záříčí.

15. října se konalo podzimní 
kolo hry Plamen v Karolíně. Druž-
stvo starších žáků se umístilo na  
3. místě z 11. Mladší žáci se závodu 
nezúčastnili kvůli nemoci.

16. prosince mladší a starší žáci 
zakončili svoji celoroční činnost vá-
noční besídkou i s nocováním na 
kulturním domě. Jeli jsme se po-

dívat na krásný dřevěný Betlém do 
Dřevohostic a v Přerově jsme na-
vštívili lasergame, kde jsme si zahráli 
proti sobě.

17. prosince měla besídku pří-
pravka. Zde se závodilo o nejrych-
lejšího hasiče a hasičku. Závodu se 
zúčastnili i rodiče.

Chtěl bych za mladé hasiče po-
děkovat všem našim sponzorům  
a obecnímu úřadu Záříčí a bývalé-
mu zastupitelstvu. Dále děkuji všem 
rodičům a všem mladým hasičům. 
Přípravce děkuji za vzornou repre-
zentaci sboru a obce Záříčí.

text: Petr Polišenský

Sbor dobrovolných hasičů Záříčí 
má 91 členů, z toho je 51 starších 
18 let a 36 členů mládeže. Výbor se 
v roce 2022 sešel desetkrát, z toho 
4 schůze byly rozšířené. Jak bývá 
zvykem, jedná se hlavně o schůze 
před akcemi jako jsou stavění a ká-
cení máje či pořádání hodů. V růz-
ných ročních obdobích roku 2022 
jsme se věnovali činnostem, které 
jsou pro danou dobu typické. Na-
příklad v zimních měsících jsme 
prováděli údržbu techniky. Po zru-
šení vládních opatření jsme mohli 
spolu v březnu zorganizovat zá-
vod otužilců, kterého se zúčastnilo 
na 160 plavců z celé republiky.

duben
– 29. dubna jsme postavili májku, 

ale zůstali jsme u toho, že neudě-
láme velkou akci z  důvodu velké 
náročnosti organizování a chystá-
ní. Zabralo by to celý víkend a je 
nás na to málo.

květen
– 17. května jsme uspořádali sběr 

kovového šrotu. Ještě, že jsme po-
čkali až do května, byla totiž přízni-
vá cena železa 8,50 Kč/kg. Za jed-
nu vlečku sběru jsme měli výdělek 
32 535 Kč.

– Velmi špatně hodnotím neúčast 
našeho sportovního družstva na 
soutěži prvního kola požárního 
spotu v Žalkovicích, omlouvám se 
organizátorům a hlavně doufám, 
že se situace ve sportovním druž-
stvu zlepší. 

– 28. května jsme uspořádali tradiční 
kácení máje na Hrázi. Akci oboha-
tila svým vystoupením skupina 
Kompazz, mladí hasiči předved-
li své umění a velmi se vydařila 
scénka ke kácení májky. Takovou 
krkonošskou pohádku asi ještě ni-
kdo nikdy neviděl.

léto
– V  červnu jsme uspořádali velmi 

oblíbenou akci chytání ryb na 
rybníku Polňák ve Vlkoši, kdy ráno 
chytaly děti a odpoledne začalo 
klání dospělých hasičů, kteří chytali  
24 hodin vkuse. 

– Prázdniny jsme věnovali odpočin-
ku a také hodovým přípravám. 

– Letos jsme se rozhodli pro uspo-
řádání prvního Gulášfestu, takzva-

ného Hodoguláše. Jednalo se 
o soutěž týmů ve vaření guláše 
hodnoceném odbornou porotou 
i širokou veřejností. Prodalo se zde 
více než 700 koštovacích porcí. Od-
poledne nám hrála folková skupina 
z Lobodic a skupina Dorádo. Večer 
proběhlo promítání letního kina.

podzim
– 11. září proběhla soutěž O pohár 

starostky obce Záříčí. Občerstve-
ní jsme nechali panu Kopřivovi 
z hospůdky na hřišti a my jsme se 
mohli věnovat organizování. Sou-
těž byla hodnocena kladně.

– 1. října jsme opět uspořádali pro 
naše členy střelby z brokové pušky 
na myslivecké holuby v myslivec-
kém areálu vagon Záříčí.
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Knihovna
Alena Morštajnová, Les v domě

Alena Mornštajnová 
v  knižní novince opět jiná  
a zase skvělá! Říkají jí Cá-
cora a vypadá to, že je na 
světě nedopatřením a jako-
by navíc. Otec kamsi zmi-
zel při povodních, matka 
utíká před odpovědností  
k milencům a alkoholu –  
a Cácora zůstala viset na 
krku nevraživé babičce, 
která obhospodařuje zahradnictví a je přesvědče-
ná o tom, že všechno špatné lze v životě jednodu-
še vyhubit jako žravé plzáky. Nebo o tom prostě 
nemluvit. Jenže všude kolem je les, ve kterém se 
skrývá cosi hrozivého, a Cácora jednoho dne mlu-
vit začne… Alena Mornštajnová napsala strhující 
dramatický příběh o tom, že nic v životě není ta-
kové, jak to na první pohled vypadá, a že žádné 
tajemství není nikdy pohřbeno tak hluboko, aby 

se nedalo vykopat. Budete se bát, ale nepřestane-
te číst, dokud se neobjeví na povrchu. Z otrávené 
půdy nevyroste zdravý strom. A rodina, v níž chybí 
láska, porozumění a schopnost obětovat se pro 
druhého, nemůže zformovat člověka tak, aby po-
mohl udělat svět lepším místem pro všechny.

Ivanka Devátá, Šťastná za všech okolností
Až umřu, kluci, říkám 

svým synům, „chci, abyste 
věděli, že jsem byla šťast-
ná, protože já dovedla být 
šťastná za všech okolností.“ 
Úspěšná herečka, a ještě 
úspěšnější spisovatelka 
Ivanka Devátá se po le-
tech odhodlala k sepsání 
autobiografie, které se tak 
dlouho bránila. I když její 
život nebyl vždycky šťastný, i když i ji potkávaly 
problémy, zrady a zklamání, i když i jí bylo často 

spíš do breku než do smíchu, její talent na štěstí 
vždycky zvítězil. 

Patrik Hartl, 15 roků lásky
Realita umí být neuvě-

řitelná a skutečné události 
někdy působí nepravděpo-
dobně. Aleš by do svých tři-
ceti dvou let nevěřil, že jeho 
život bude vypadat takhle. 
Představoval si ho úplně ji-
nak. Jednoho dubnového 
odpoledne roku 2001 se 
zamiloval do ženy, která na 
něj naložila takovou porci lásky, že by to porazilo  
i vola. Tento román vypráví o všem, co musel 
zvládnout, aby se s tou láskou naučil žít. Je to pří-
běh o výjimečném štěstí a radosti, které dlouho 
vypadají jako velký průser. Kniha získala ocenění 
Český bestseller 2021 v hlavní kategorii Česká be-
letrie pro dospělé.

– 28. října jsme položili věnec k  pa-
mátníku padlých v  1. a 2. světové 
válce u kapličky.

zima
– V prosinci jsme zorganizovali choze-

ní svatého Mikuláše s čerty a anděly. 
– Přípravu na tuhé mrazy jsme zahájili 

v naší garáži zazimováním techniky. 
– Další akcí byla zabíjačka. Dobroty 

mohli místní ochutnat a kupodivu 
se letos na zabíjačce nic neztratilo. 

– Podařilo se nám zakoupit pracovní 
montérky. Dá se říct, že pro všechny 
činné členy, abychom při oslavách 
založení sboru, které oslavíme v le-
tošním roce, vypadali upraveně.

Dotace
Od obecního úřadu jsme v  loň-

ském roce obdrželi dotaci 60 000 Kč 
na činnost sboru. Za to bych chtěl po-
děkovat bývalému obecnímu zastu-
pitelstvu v  čele s  tehdejší starostkou 
Marcelou Joklíkovou. 

Novým starostou sboru je David 
Gregovský 

Stal jsem se starostou naší krásné 
obce, a chtěl bych se tomuto poslání 
věnovat naplno. Po dlouhých úva-

hách jsem se rozhodl po 23 letech od-
stoupit z pozice starosty Sboru dob-
rovolných hasičů Záříčí a přenechat 
funkci někomu jinému. Je to post, na 
který se moc lidí nehrne, a tak jsem byl 
rád, že jsme nakonec našli vhodného 
kandidáta. Je jím David Gregovský, 
kterého jsme zvolili na Výroční valné 
hromadě sboru za nového starostu. 
Dovolte poděkovat všem, kteří mě při 
této činnosti podporovali, hlavně mé 
rodině a manželce za trpělivost, a přeji 
novému starostovi sboru hodně elá-
nu při vykonávání této důležité služby 
občanům.

Děkujeme našim členům  
i sponzorům

Na závěr mé zprávy mi dovolte po-
děkovat všem. Velký dík všem spon-
zorům za jejich štědré dary a aktivním 
členům za pomoc při různých akcích. 
Děkuji našim příznivcům a kamará-
dům myslivcům, skupině Kompazz  
a spoustě lidem, kteří nám pomáhají  
a nejsou členy sboru. 

A protože jsme pořád ještě na za-
čátku roku, tak mi dovolte popřát 
vám všem hodně štěstí, zdraví, osob-
ních úspěchů a rodinné pohody. 

 text: Michal Pospíšil
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